
h e t j ü k azt, h o g y a D u n a — T i s z a k ö z é n k b . 2 0 % l e s z a z e r d ő v e l b o r í t o t t t e rü le t , 
m i n t a h o g y a z v a l a m i k o r a t ö r t é n e l m i i d ő k b e n v o l t . I g a z , h o g y e z e k n e m t ö l 
g y e s e k , m o c s á r i l á p e r d ő k , h a n e m a l e g r o s s z a b b t e r m ő h e l y e t h a s z n o s í t ó l o m b 
e l e g y e s f e n y v e s e k l e s z n e k , a m e l y e k az a d o t t t e r m ő h e l y e n a h o m o k - t e r ü l e t e k 
k o m p l e x h a s z n o s í t á s á n a k s z e r v e s r é s z é v é v á l n a k és k i e g é s z í t ő i a j o b b t e r m ő 
h e l y e k e n k i a l a k u l t é s k i a l a k í t a n d ó s z ő l ő - és g y ü m ö l c s k u l t ú r á k n a k . A z t m o n d 
j á k , a k i fát ü l te t , a z b í z i k a j ö v ő b e n . M i s o k fá t ü l t e t ü n k é s b í z u n k a j e l e n b e n 
és a j ö v ő b e n . T u d j u k , h o g y az e m b e r a f á t ó l — a z e r d ő t ő l e l v á l a s z t h a t a t l a n é s 
h a m a j d v a l a m i k o r a f a f e l h a s z n á l á s a i r á n t c s ö k k e n n e is a z i g é n y , e r d ő r e a k 
k o r is s z ü k s é g lesz . S z ü k s é g m i n d a d d i g , a m í g e z e n a f ö l d g o l y ó n e m b e r él . 

634.0.945.27 

jérome 
René 

ERDŐMŰVELÉSI NAPOK 
A KISKUNSÁGON 

Az Egyesület Erdőművelési Szakosztálya a Kecskeméti Helyi Csoport közreműkö
désével két napos rendezvényen foglalkozott a homoki fenyőtermesztés helyzeté
vel és fejlesztésének főbb kérdéseivel. 

Az első napon előadássorozat világította meg a kérdést különböző oldalakról. 
Sipos Sándor a vendéglátó Helyi Csoport nevében üdvözölte az ország minden tájá
ról egybegyűlt résztvevőket, majd dr. Sólymos Rezső szakosztályelnök nyitotta meg 
a szakosztályülést. Bevezetőül dr. Danszky István áttekintette az erdőművelésnek az 
utóbbi két évtized alatt elért fejlődését, majd a jövő irányelveként a technika olyan 
fejlesztését jelölte meg, amely összhangban van a biológiai követelményekkel és 
megfelelő gazdaságosságot mutat. 

Az előadások során Bárányi László ismertette a Kiskunsági Erdő- és Fafeldolgozó 
Gazdaság munkáját, Ipsics Lajos pedig a jövőnek rendkívül figyelemreméltó képét 
vetítette a résztvevők elé. A következő 3—4 évtized erdősítési, nevelési és kiterme
lési feladatai szinte félelmetes mértékre nőnek és megoldásuk alaposan átgondolt 
technológiai és technikai fejlesztést követel. Az ezredfordulóra megtízszereződő fe
nyőkitermelés anyagának hasznosítása pedig már a vállalat illetékességét is meg
haladó súlyos gond. Bartucz Emil többek között rámutatott az erdőrendezési elő
írások és a gyorsabban haladó gyakorlat közötti hátrányos fáziselmaradásra. Túl
zottnak tartotta a fenyőtípusú erdősítést és nagyobb figyelemben kérte részesíteni a 
lombos fafajokat. Ván László immár tekintélyes gyakorlati tapasztalatok birtokában 
mélyreható részletességgel ismertette a Duna—Tisza köze homokján kialakult fe
nyőtermesztés teljes termelési rendszerét — a tobozgyűjtéstől a véghasználati állo
mány kialakításáig. Vida László jövedelmezőségi számítással bizonyította, hogy a fe
nyőtermesztés ezen a tájon nemcsak termőhelyi szükségszerűség, de népgazdasági 
érdek is. Petri Attila a fenyőkitermelés jövőbeni ugrásszerű növekedését részle
tezte és a hasznosítás gondját hangsúlyozta. Faragó Sándor kutatásai eredményeként 
rámutatott arra, hogy a feketefenyő növekedését a homokon döntően a talajvíztől 
való távolság határozza meg. Kimutatta, hogy a legkedvezőtlenebb adottságú termő
helyek is alkalmasak közepes fatermőképességű állományok kialakítására, de a fa
anyag minősége, mérete folytán Csak kisebb értékű választékok termelésére alkalma
sak. Tóth József a homoki tájon különösen fontos erdővédelmi szempontok figye
lembevételére figyelmeztetett. A fenyvesek legnagyobb része már a termőhelytől ma
gától elsődlegesen károsított, így a másodlagos károsítok tömeges fellépése a fenyő 
térfoglalásának arányában várható. Halaszthatatlan a Gazdaság védelmi kapacitásá
nak kellő kiépítése, de legfontosabb a preventív védekezés: megfelelő fafajt az adott 
termőhelyre. 



Az előadásokat a késő esti órákba elhúzódó vita követte. A klubszerű beszélgetés 
alkalmat adott sok jó, a termesztés ügyét előmozdító gondolat kifejtésére és ezeket 
a másnapi erdő járás után megfogalmazott és általánosan elfogadott szakosztályi 
állásfoglalás fogta egybe. 

A helyszíni bemutató a Kerekegyházi Erdészet területén adott rendkívül szem
léletes képet a homoki fenyőtermesztés helyzetéről és ösztönzött gondolatokra a ter
mőhelyhasznosítás jövőjét illetően. A kunadacsi Királyi-fenyves, Kamarai-fenyves 
és több más, bemutatott véghasználati állomány már világosan mutatja az elérhető 
fatermést, faanyag minőséget, károsítókkal szembeni magatartást, illetve azok fel
léptét és már megfelelő adatokat szolgáltathat a helyes ökonómiai mérlegeléshez. 
Ezek az erdőrészletek elérkeztek az első tömeges fenyőtelepítés első fejezetének le
zárásához és bennük sürgetően merül fel a kérdés: hogyan tovább, mi legyen ennek 
az erdőnek további sorsa, mi a célszerű hasznosítás? 

Sipos Sándor, Bárányi László, dr. Babos Imre és dr. Sólymos Rezső a résztvevők 
között 

Alapvetően két vélemény alakult ki. Az elsőnek dr. Csesznak Elemér adott han
got. Figyelemmel a termőhelyfejlődés menetére, az eddig megtermelt faanyag mi
nőségére és költségeire, valamint az itt termőhelyálló lombos fafajokra, a lombos 
fafajoknak — főleg a szürkenyárnak — nagyobbarányú felkarolását sürgette. Véle
ménye szerint az itt megtermelhető fenyőanyagra — ezen az áron — a népgazdaság
nak nem biztos, hogy szüksége lesz, de erdőre — olcsón fenntartható és felújítható 
erdőre — minden bizonnyal, mindig! — A másik álláspontot dr. Babos Imre kép
viselte. Meggyőződése szerint hasznosítható faanyagot ezen a termőhelyen csak a fe
nyő szolgáltathat, a szürkenyár elegyetlenül csak alaktalan törzseket nevel. Sajnos 
mindkét vélemény nélkülözte a konkrét ökonómiai alátámasztást, ami most már 
soká nem várathat magára. Utóbbi vélemény pedig megkerülte a védelmi szempon
tokat is. 

Az elhangzott előadások, a vita és a helyszíni bemutatón elhangzottak eredménye
ként a Szakosztály a homoki fenyőtermesztéssel kapcsolatosan végül is a következő 
állásfoglalást alakította ki: 

— A fenyvesítés a homokfásítás egyik leglényegesebb feladata, változatlan ütem
ben kell folytatni. A homoki termőhelyeknek legkevesebb 50%-át az erdősítés so
rán célszerűbben mint fenyővel nem tudjuk hasznosítani. 

— A jelenlegihez hasonlóan a jövőben is változatlanul az erdeifenyő és a fekete
fenyő lesz a homoki fenyőerdősítések két legfontosabb fafaja. 

— A termőhelyi adottságok miatt fel kell készülni arra, hogy a fenyők térfogla
lásának növekedésével egyidőben fokozottan jelentkeznek a biotikus és abiotikus 
károsítok. Ezért az erdővédelmi rendszabályok betartására szigorúan ügyelni kell. 
Az erdővédelem fejlesztésének anyagi, műszaki és személyi feltételeit mielőbb meg 
kell teremteni, hogy a kárelhárítás hatékony legyen. 

— A fenyők növekedésének menete, fatermésének alakulása, a megtermett fa 
szöveti szerkezete, valamint az erdővédelmi szempontok egyaránt szükségessé teszik 
a termelési célnak az eddiginél határozottabb megállapítását. 

— A gyakorlati tapasztalatok és a tudományos kutatás eddigi eredményei azt mu
tatják, hogy az elsőrendű fatermési cél nagytömegű cellulózanyagnak 40—60 éves 
vágáskorral való megtermelése lehet. 

— A termelési célkitűzés a fatermelés módszereinek fejlesztéséhez nélkülözhetet
len. Ezzel egyidőben azonban ki kell emelni azt, hogy a homoki fenyvesítés környe
zetvédelmi és szociális jelentősége is rendkívül nagy. 

— A jövőben az eddigieknél nagyobb súlyt kell fektetni a szaporítóanyag szár
mazására, a nemesítés előnyeinek hasznosítására a homokon is. 



A kunbaracsi „Szahara"-ban 

— A csemetetermelés módszereinek továbbfejlesztésekor a burkolt, hosszú gyö
kerű csemeték termelését is célul kell kitűzni. Figyelmet kell fordítani a csemete
csomagolás anyagaira, a műanyag helyett az elbomló csomagolóanyagokat kell előny
ben részesíteni. 

— Az erdősítések talajelőkészítése során figyelembe kell venni az altalajlazítás 
előnyeit. 

A csókási fenyőnevelő kertben 



— A gépesítés fokozása, az erdőnevelés egyszerűsítése, az élőmunka csökkentése 
érdekében célszerű fokozatosan áttérni a nagyobb sortávolságú és kisebb tőtávolságú 
telepítési hálózatra. 

— A nevelővágások komplex gépesítése, ennek megfelelő technológiák kidolgo
zása a legsürgősebb feladatok közé tartozik. 

— A homoki fenyvesek fatermése 40—50 éves korban megközelíti az országos 
átlagot. A korábbi telepítések tisztításából és gyérítéséből a várakozást meghaladó 
mennyiségű fatömeg kerül ki, fokozatosan emelkedik a véghasználati fatömeg ará
nya is. Ennek a megtermelt fenyőanyagnak a hasznosítási lehetőségei nem meg
nyugtatóak. Különösen nagy gondot jelent a vékonyfa és a tűanyag célszerű hasz
nosítása. A papírfaexport bizonytalansága, a papírszükséglet emelkedése egyaránt in
dokolja a hazai papírfeldolgozó kapacitásunk fejlesztésének felülvizsgálatát. Töre
kedni kell a tűs ágvégeket vitaminliszt és egyéb célra hasznosítani. 

— A fenyőtermesztés fejlesztésének támogatása a társadalmi szükségletek sokol
dalú kielégítése érdekében a jövőben fokozottan indokolt. Az erdőt kezelő szervek 
részére olyan állami támogatás szükséges, amely kifejezésre juttatja az erdők egyéb 
társadalmi hasznát. 
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BEFEJEZETLEN ERDŐSÍTÉSEK 
BIZTOSÍTÁSÁNAK 
GAZDASÁGOSSÁGA 

I s m e r e t e s , h o g y az Állami Biztosító 1968- tó l v á l l a l j a az e r d ő g a z d a s á g o k b e 
f e j e z e t l e n e r d ő s í t é s e i n e k b iz tos í t á sá t az é l e t t e l en v i l á g o k o z t a k á r o k e l len . A z 
a z ó t a e l te l t 5 é v a lat t a k o r á b b a n b i z t o s í t ó g a z d a s á g o k j e l e n t ő s r é s z e m á r n e m 
k í v á n é ln i e, r é s z b e n t e r m e l é s i b i z t o n s á g o t n y ú j t ó l e h e t ő s é g g e l és j e l e n l e g c s u 
p á n 5 e r d ő - és f a f e l d o l g o z ó g a z d a s á g , v a l a m i n t 2 M N e r d ő - , m e z ő - és v a d 
g a z d a s á g b iz tos í t . 

A szoc ia l i s t a á l l a m o k b a n a b i z to s í t á s k é t o l d a l ú ü g y l e t , a m e l y b e n a B i z t o s í t ó 
á tvá l l a l j a a k o c k á z a t o t o l y a n d í jazássa l , m e l y b e n a k i f i ze t e t t ká r t é r í t é s i ö s z -
s z e g e k és a sa já t ü z e m i s z e r v e z e t e f e n n t a r t á s á n a k k ö l t s é g e i a m e g e n g e d e t t m i 
n i m á l i s h a s z o n k u l c s m e l l e t t m e g t é r ü l n e k , a b i z to s í t o t t — j e l e n k ö r ü l m é n y e k k ö 
zö t t a z e r d ő g a z d a s á g — p e d i g m e n t e s ü l e g y l i q u i d f e d e z e t i t a r t a l ék k é p z é s é 
tő l . Ez a t a r t a l ék a g a z d a s á g n á l az é v e k s o r á n t ö b b - k e v e s e b b v a l ó s z í n ű s é g 
g e l b e k ö v e t k e z ő k á r o k k i e g y e n l í t é s é r e s z o l g á l n a , m e n t e s í t e n é az e se t l eges ü z e m 
v i t e l i h i t e l e k f e l v é t e l é t ő l . 

A b e f e j e z e t l e n e r d ő s í t é s e k b i z to s í t á sa spec i á l i s m ó d o z a t ú , k é t o k b ó l : 

A k o c k á z a t i k ö r b e a s z o k á s o s k o c k á z a t i e l e m e k e n ( tűz , j é g v e r é s , v i l l á m c s a 
pás , a b e l v í z stb.) k í v ü l a z a s z á l y k á r is b e k e r ü l t és e z u t ó b b i a z ös szes k á r 
k b . 8 0 — 8 5 % - á t j e l e n t i . T e r m é s z e t e s e n a k o c k á z a t i k á r o k o n k í v ü l m é g sú -

D r . Ghimessy 
László 


